
EKES dąży do uproszczeń w sprawozdawczości. 

W dniu 11.05.2021 odbyło się kolejne spotkanie organizowane przez EKES. W ramach 

zbierania danych do Raportu, wizyta wirtualna zrealizowana została  w Polsce. Udział w 

spotkaniu wziął Zygmunt Mierzejewski. 

Europejski Komitet Ekonomiczno-Społeczny (EKES) przygotowuje Raport Informacyjny Ocena 

wdrażania zasady e-spójności w programach finansowanych z EFRR i Funduszu Spójności na lata 

2014–2020. W Raporcie ocenione będzie funkcjonowanie systemu elektronicznej wymiany danych 

zapewniającego realizację zasady e-Cohesion w ramach procedur zarządzania, sprawozdawczości, 

kontroli i weryfikacji programów operacyjnych. Raport posłuży również do dokonania analizy obecnie 

funkcjonujących systemów IT zapewniających realizację zasady e-Cohesion z myślą o możliwości ich 

upraszczania w perspektywie finansowej 2021-2027.  

Raport Informacyjny jest realizowany przez dwunastoosobową Grupę Analityczną, działającą w 

ramach Sekcji ECO (Sekcja ds. Unii Gospodarczej i Walutowej oraz Spójności Gospodarczej i 

Społecznej) przy współpracy z Działem FSA (Analizy i Badania Prognostyczne). Dane do Raportu będą 

gromadzone za pomocą: spotkań wirtualnych (zastępujących misje informacyjne ze względu na 

ograniczenia Covid-19) oraz kwestionariusza. 

Spotkanie wirtualne będą zrealizowane w pięciu krajach UE: Rumunii, Polsce, Łotwie, Włoszech i 

Grecji, w okresie od 21 kwietnia do 25 czerwca br. Spotkania będą prowadzone przez trzyosobowe 

delegacje złożone z członków Grupy Analitycznej, którym będzie towarzyszyć przedstawiciel Sekcji 

ECO i Działu Analiz. Wirtualne spotkania mają na celu zebranie bezpośrednich informacji od 

beneficjentów programów, przedstawicieli społeczeństwa obywatelskiego oraz instytucji i organów 

publicznych, realizujących programy operacyjne w danym kraju. Uzyskane wyniki zostaną 

przedstawione w załączniku technicznym do Raportu, który zostanie opublikowany w Dzienniku 

Urzędowym UE. 

Otwierając spotkanie J.Pietkiewicz przypomniał, że 21 kwietna br. odbyło się pierwsze 

wirtualne spotkanie w Rumunii. Było bardzo owocne, a wkład rumuńskich członków EKES-u 

był znaczący. Kilku z nich jest beneficjentami funduszy, albo brało udział w pracach 

komitetów monitorujących. W tym charakterze zabierał glos prezydent i wiceprezydent 

rumuńskiego ESC. Uwagi do rumuńskiego systemu IT „mySMIS” i sugestie ulepszeń procedur 

w nowej perspektywie finansowej były bardzo cenne. Pokazały, jak ważny jest głos osób 

działających w komitetach monitorujących w imieniu partnerów społecznych. 
Następnie Elena-Alexandra Calistru – Przewodnicząca organizacji NGO Funky Citizens w Rumunii, 

członkini Grupy Diversity Europe w EKES-ie, sprawozdawczyni Raportu Informacyjnego. 

Poinformowała, że Raport Informacyjny jest realizowany przez dwunastoosobową Grupę Analityczną, 

działającą w ramach Sekcji ECO (Sekcja ds. Unii Gospodarczej i Walutowej oraz Spójności 

Gospodarczej i Społecznej) przy współpracy z Działem FSA (Analizy i Badania Prognostyczne). Dane do 

Raportu będą gromadzone za pomocą: spotkań wirtualnych (zastępujących misje informacyjne ze 

względu na ograniczenia Covid-19) oraz kwestionariusza.  

Spotkanie wirtualne będą zrealizowane w pięciu krajach UE: Rumunii, Polsce, Łotwie, Włoszech i 

Grecji, w okresie od 21 kwietnia do 25 czerwca br. Spotkania będą prowadzone przez trzyosobowe 

delegacje złożone z członków Grupy Analitycznej, którym będzie towarzyszyć przedstawiciel Sekcji 

ECO i Działu Analiz. Wirtualne spotkania mają na celu zebranie bezpośrednich informacji od 

beneficjentów programów, przedstawicieli społeczeństwa obywatelskiego oraz instytucji i organów 

publicznych, realizujących programy operacyjne w danym kraju. Uzyskane wyniki zostaną 



przedstawione w załączniku technicznym do Raportu, który zostanie opublikowany w Dzienniku 

Urzędowym UE. 

W skład delegacji EKES-u realizującej spotkanie wirtualne w Polsce wchodzą:  

1/ Elena-Alexandra Calistru – Przewodnicząca organizacji NGO Funky Citizens w Rumunii, członkini 

Grupy Diversity Europe w EKES-ie, sprawozdawczyni Raportu Informacyjnego.  

2/ Janusz Pietkiewicz – Wiceprezydent, Pracodawcy Rzeczypospolitej Polskiej, członek  Grupy 

Pracodawców w EKES-ie, prezydent Grupy Analitycznej. 

3/ Mateusz Szymański – Ekspert Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego „Solidarność”, 

członek Grupy Pracowników w EKES-ie, członek Grupy Analitycznej. 

4/ Z ramienia Sekretariatów ECO i FSA w EKES-ie w spotkaniu w Polsce wezmą udział Layla Reiter oraz 

Sandra Hollander. 

Prezydent Sekcji EKO Stefano Palmeri przypomniał, że dokonujemy dogłębnej oceny skuteczności 

systemu wprowadzonego rozporządzeniem wykonawczym UE 1011/2014. Istotnym jest jak ten 

system ma funkcjonować w przyszłości i jakie mamy sugestie do modyfikacji i zmian. 

Następnie prezentację jak funkcjonuje system w Polsce przedstawiła K.Krumke- Korbel. (MFiPR). 

Mamy najbardziej rozbudowany system w Europie, obsługujemy ponad 1 milion wniosków o 

płatność. Możliwości stworzyliśmy znaczenie większe. Debata jest za późno. Wymogi prawne zostały 

w UE stworzone my system dopasowujmy przez dwa lata. I nie da się go szybko zmienić. Poza tym 

zmiany kosztują.  

J.Partyka omówił stworzony pod potrzeby IŻ RPO w Opolu system wspomagający. 

ZM w swojej wypowiedzi przypomniał, że partnerzy społeczni wchodzą w skład organizacji 

pozarządowych a nie społeczeństwa obywatelskiego i mają od nich trochę inne cele i ogląd na 

sytuację. Co do wypowiedzi strony rządowej to beneficjenci oraz partnerzy społeczni wielokrotnie 

wnioskowali o dokonanie zmian w systemie e-spójności. Obecnie dogłębnie analizujemy 

rekomendacje i wnioski wobec obecnego okresu i tworzymy propozycje zmian do nowego okresu 

programowania. Jeżeli tak jak mówi p. k.Krumke nie można dokonywać zmian to po co zajmujemy się 

teraz ta tematyką i po co chcemy usprawnić system. 

E.Calistru poparła ZM To spotkanie ma na celu stworzenie rekomendacji idących  w kierunku dobrych 

rozwiązań służących beneficjentom. 

W ostatnim panelu przedstawiciele społeczeństwa obywatelskiego dużo mówili o trudnościach w 

realizacji projektów. Nie było to jednak w temacie spotkania. 

 

Zygmunt Mierzejewski  

 

  

 

 

 

 


